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امکان تولید ۵ هزار مگاوات برق خورشیدی 
معاون پژوهشکده انرژی و محیط زیست پژوهشگاه نیرو 
گر بتوانیم با ایجاد نظام اداری و ضوابط و نظارت بر  گفت: ا
اجرا فقط ساختمان های جدید را به سیستم انرژی های 
تجدیدپذیر مجهز کنیم، می توانیم بخش بزرگی از ناترازی 
شبکه را در طول چهار سال آینده کنترل کرده و سالانه معادل 

حدود ۵ هزار مگاوات برق خورشیدی تولید کنیم. 
آیدین غزنوی اسگوییاز رادیو اقتصاد، در رابطه با تجهیز 
۱۰۰ متر  ساختمان ها به پنل های خورشیدی افزود: برای 
فضای پشت بامی می توان با حدود ۳۰۰ میلیون تومان هزینه 
حداقل ۱۰ کیلووات پنل خورشیدی نصب کرد. وی با اشاره 
به پیشرو بودن کشورهای آلمان و استرالیا در این زمینه، 
ادامه داد: بحث استفاده از پنل خورشیدی در کل دنیا به دو 
طریق توسعه پیدا می کند و کشورهای آلمان و استرالیا هم با 
حمایت دولت و هم با حمایت بخش خصوصی در این زمینه 
در حال پیشرفت هستند. دولت به صورت تضمینی برق را 
به مدت ۲۰ سال با قیمت فعلی خریداری می کند و با وجود 
افزایش رقم در هر سال، به صورت چهار الی پنج ساله کل مبلغ 
سرمایه گذاری شده برمی گردد.  معاون پژوهشکده انرژی و 
محیط زیست پژوهشگاه نیرو در تشریح حمایت های دولتی 
و بخش خصوصی در این راستا افزود: سالانه تقریبا ۵۰۰ هزار 
واحد جدید در کشور ساخته می شود و در بخش خصوصی 
هم پتانسیل های خوبی وجود دارد، اما باید در نظر داشت که 
حمایت های بخش دولتی باعث تسریع تجهیز ساختمان ها 

به انرژی های تجدیدپذیر می شود. 

افزایش تعرفه پرمصرف های برق تا ۵ برابر 
مدیرعامل شرکت توانیر با اشاره به اینکه تعرفه برق مشترکان 
پرمصرف به  صورت پلکانی و تا پنج برابر هزینه تامین برق 
محاسبه می شود، گفت که هزینه تامین برق امسال نسبت به 
سال گذشته ۲۱ درصد افزایش داشته و ۷۵ درصد مشترکان، 
مشمول افزایش پلکانی تعرفه نمی شوند. مصطفی رجبی 
کید بر اینکه افزایش تعرفه  مشهدی در گفت وگو با ایسنا، با تا
برق برای مشترکان پرمصرف و به صورت پلکانی خواهد بود، 
خ تامین برق را برای پله های  اظهار کرد: قانون ضرایبی از نر
مختلف مصرف در نظر  گرفته به این صورت که برای مشترکان 
پرمصرف تا میزان الگوی مصرف نیم برابر هزینه تامین تا ۱. ۵ 
برابر الگو، ۱. ۵ برابر هزینه تامین تا ۲. ۵ برابر الگوی مصرف و 
بیشتر از ۲. ۵ برابر الگوی مصرف ۵ برابر هزینه تامین برق در 
تعرفه برق مشترکین پرمصرف لحاظ می شود. رجبی مشهدی 
افزود: ۷۵ درصد از مشترکان قبض کمتر از ۵۰ هزار تومان 
دریافت می کنند و تغییرات جدی را در قبض خود مشاهده 
خ تامین  نمی کنند. وی با بیان اینکه پارامترهای تعیین نر
خ  که تعرفه ها بر اساس آن طراحی می شود شامل نر برق 
قراردادهای تبدیل انرژی نیروگاه های حرارتی مقیاس بزرگ و 
مقیاس کوچک در سه سال گذشته، هزینه ترانزیت برق و هزینه 
سوخت نیروگاهی است، گفت: این رقم به صورت سالانه تعیین 
که طی سال جاری و سال گذشته هزینه سوخت  می شود 
گانه محاسبه شده  نیروگاهی بر اساس مقررات مربوطه و جدا
و ۲۱ درصد رشد دارد.  مدیرعامل شرکت توانیر با بیان اینکه 
گونی وابستگی دارد  محاسبه تعرفه برق به پارامترهای گونا
و این موضوع بسته به فصل جاری، منطقه محل سکونت 
و موضوعاتی دیگر متفاوت است، گفت: نمی توان گفت که 
میزان تعرفه چه میزان تغییر می کند، اما باید گفت که ۷۵ درصد 
مشترکان مشمول افزایش پلکانی تعرفه نیستند؛ اما مشترکان 
گفته  به  شد.  خواهند  بالا  تعرفه های  مشمول  مصرف  پر 
رجبی مشهدی مصارف برق بالای الگو با قیمت آزاد محاسبه 
می شود و مشترکان پرمصرف لازم است مصارف بالای خود را 
از طریق تابلوی سبز بورس، مولدهای خورشیدی و یا ذخیره 

سازها تأمین کنند. 

رفع موانع صادرات پنیر ایرانی به ژاپن به زودی
وزیر جهادکشاورزی در پاسخ به درخواست سفیر ژاپن در 
کشورمان مبنی بر تسهیل صادرات پنیر ایرانی به این کشور 
اپن  گفت: موانع موجود به زودی رفع خواهد شد و مردم ژ
طعم مطلوب پنیر ایرانی را تجربه خواهند کرد.  غلامرضا نوری 
اپن  کی گفت: روابط عمیق ایران و ژ در دیدار تسوکادا تاما
در مسائل زیست محیطی به ویژه آب، زمینه مناسبی برای 
گسترش مراودات میان دو کشور است.  وی افزود: مقاومت 
کات  دو ملت ایران و ژاپن در برابر متجاوز از مهم ترین اشترا
فرهنگی دو کشور است و ایستادگی در برابر شداید جنگ 
الگوی   ، آبادانی میهن به دست مردم در تاریخ معاصر و 
خوداتکایی و مقاومت را به نمایش گذاشته است.  وزیر جهاد 
کشاورزی انتقال دانش  فنی پیشرفته ژاپن در کشاورزی مبتنی 
کثری از منابع تولید محدود را از نکات بارز در  بر استفاده حدا
کرات دو کشور برشمرد و تصریح کرد: ایران آماده همکاری  مذا
در بخش افزایش راندمان با استفاده از فناوری های نوین 
است.  وی خوداتکایی ایران در تولید غذا و توسعه کشاورزی در 
بخش های مکانیزاسیون، خدمات فنی مهندسی، دامپزشکی 
غ،  غ و تخم مر کسن دامی، زنجیره تولید مر و تولید دارو و وا
محصولات جالیزی، سبزی و صیفی و تامین امنیت غذایی ۹۰ 
میلیون نفر با توجه به اقلیم سخت و تحریم های ظالمانه در 
حوزه غذا را قابل توجه دانست.  نوری در پاسخ به درخواست 
سفیر ژاپن در کشورمان مبنی بر تسهیل صادرات پنیر ایرانی 
به این کشور گفت: موانع موجود به زودی رفع خواهد شد و 
مردم ژاپن طعم مطلوب پنیر ایرانی را تجربه خواهند کرد.  وی 
آمادگی کشورمان در برپایی دوره های آموزشی کوتاه مدت 
کاربردی در فناوری های نوین کشاورزی به ویژه در بخش 
مصارف آب را یادآور شد و خاطرنشان کرد: اقدامات عملی ژاپن 
در بهره وری برنج و آبیاری کشاورزی مورد نظر ما است و آماده 
تبادل کارشناس در این زمینه هستیم.  بنا بر اعلام وزارت جهاد 
کشاورزی، سفیر ژاپن هم در این دیدار به وزیر جهادکشاورزی 
ایران به دهه ها پیش به ویژه در  و  اپن  ژ گفت: همکاری 
پروژه جایکا برمی گردد و کشورم در زمینه آب و خدمات فنی 
مهندسی آن همکاری موثری با جمهوری اسلامی ایران داشته 
کی در ادامه، از سفرش به استان های  و دارد. تسوکادا تاما
شمال غرب کشور و بازدید از دریاچه ارومیه گفت و افزود: در 
مورد کشاورزی، مدیریت آب و احیای دریاچه ارومیه، با حضور 

رئیس گروه پارلمانی ایران و ژاپن مباحث کلیدی مطرح شد. 

اخبار

تالار ارز توافقی گامی موثر در 
تکمیل مرجعیت ارزی

معاون اسبق وزیر صمت گفت: قطعا با ایجاد 
تالار ارز توافقی، صادرات و تولید در کشور تقویت 
خواهد شد. مهدی کرباسیان، معاون اسبق 
وزارت صمت در گفت وگو با ایسنا با اشاره به 
راه اندازی تالار ارز توافقی گفت: بازار ارز توافقی 
اقدامی مناسب در راستای تک نرخی شدن ارز 

و مدیریت بهتر نرخ هاست. 
کرباسیان افزود: تالار ارز توافقی قطعا به 
توسعه صادرات و تولید کشور نیز کمک خواهد 
کرد. این اقدام ظرفیت حل مشکلات بروکراسی 
مرتبط با ثبت سفارش و تخصیص ارز را نیز دارد. 
وی همچنین به آثار احتمالی این سیاست 
بر تورم و هزینه تمام شده تولید اشاره کرد و 
گفت: بدیهی است که این بازار توافقی بر تورم و 
قیمت تمام شده تولید تاثیرگذار خواهد بود؛ اما 
امیدوارم دولت بتواند این تاثیرات را به شکلی 
موثر مدیریت کند. با این حال، در مجموع، 
که باید  این سیاست تصمیم درستی است 
کید کرد: از دیگر مزایای  اجرا شود. کرباسیان تا
بازار ارز توافقی می توان به کاهش معاملات در 
بازار غیررسمی و همچنین افزایش شفافیت در 

تبادلات ارزی اشاره کرد. 
معاون اسبق وزارت صمت با اشاره به انتخاب 
ترامپ برای ریاست جمهوری آمریکا و تاثیر 
آن بر اقتصاد ایران گفت: طبق ضرب المثل 
معروف »سگ زرد برادر شغال است«؛ به نظر 
بنده چه دموکرات ها و چه جمهوری خواهان 
در راس حکومت آمریکا باشند، تفاوتی برای 
ایران نخواهد داشت.  کرباسیان در ادامه گفت: 
کنون هر نوع تحریمی که بلد بود و هر  آمریکا تا
نوع تحریمی که می توانست علیه ایران به کار 
ببرد، دریغ نکرد، بنابراین آمریکا نمی تواند 
تحریم و یا فشار جدیدی بر ایران تحمیل کند. 
کرد: در  معاون اسبق وزارت صمت تصریح 
حال حاضر دولت دموکرات ها در راس قدرت 
آمریکا ایستاده و این دولت با تمام قدرت از 
جنایت های رژیم اشغالگر صهیونیستی حمایت 
کرده است . حمله اسرائیل به فلسطین، لبنان، 
سوریه و ایران با تایید و کمک همه جانبه آمریکا 
بوده است که البته در مقابل قدرت بالای ایران 
کرباسیان  مجبور به عقب نشینی شده اند. 
ج از ایران  عنوان کرد: مسائل کشور ما در خار
حل نخواهد شد، بنابراین فرقی نمی کند که چه 
کسی رئیس جمهور آمریکا است. بلکه مسائل و 
مشکلات اقتصادی را باید خودمان در داخل 
کشور حل و فصل کنیم. وی خاطرنشان کرد: 
البته باید تعامل خود با دنیا را با حفظ عزت 
و استقلال کشور بیشتر کنیم.   معاون اسبق 
کرد: هرچقدر بتوانیم به  وزارت صمت بیان 
یک جمع بندی کامل و دقیق تری برای حل 
مشکلات دست یابیم، می توانیم منافع ملی را 

هم تامین کنیم. 

بورس به مسیر صعود برگشت
کاری افت،  بازار سرمایه پس از یک روز 
دیروز مجددا رشد کرد؛ به طوری که شاخص 
کل با افزایش بیش از ۲۴ هزار واحد به رقم دو 
میلیون و ۲۸۱ هزار واحد رسید. این دهمین 
روز سبز بازار سهام در ۱۱ روز کاری اخیر است. 
روز  سومین  در  بورس  بازار  شاخص 
دیروز  یافت.  افزایش  پاییز  ماه  سومین  از 
شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران ۲۴ 
هزار و ۴۴۳ واحد رشد کرد و به رقم دو میلیون 
و ۲۸۲ هزار و ۵۷ واحد رسید. یکشنبه هفته 
گذشته بازار سهام پس از حدود چهار ماه 
گرفت. با  ۲ میلیون واحد را پس   .۲ کانال 
روز هفته  اولین  بازار سهام در  سبزپوشی 
جاری نیز این بازار برای دهمین بار طی ۱۱ 
روز کاری اخیر مثبت شد. بازار بورس بعد از 
نوسانات ماه های اخیر از دو هفته گذشته 
روند صعودی به خود گرفته است. شنبه ۱۹ 
آبان شاخص کل بازار سرمایه ۳۶ هزار واحد 
رشد کرد. یکشنبه نیز ۳۵ هزار واحد افزایش 
یافت. دوشنبه ۲۱ آبان هم شاخص کل بورس 
اوراق بهادار تهران به رشد ۳۶ هزار رسید. 
سه شنبه بازار سهام با افزایش ۷۳۴۰ واحد 
مواجه شد و چهارشنبه بورس ۱۳ واحد رشد 
کرد. شنبه نیز ۴۵ هزار واحد افزایش یافت. 
یکشنبه ۲۷ آبان هم ۱۹ هزار واحد بالا رفت. 
دوشنبه نیز با رشد بیش از ۴۳ هزار واحد 
روبه رو شد. سه شنبه هم ۱۴ هزار واحد رشد 
کرد. چهارشنبه ۳۰ آبان اما با کاهش حدود ۱۲ 
هزار واحد مواجه شد. اما امروز شنبه ۳ آذر 
۱۴۰۳ شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران ۲۴ 
هزار و ۴۴۳ واحد رشد کرد و به رقم دو میلیون 
و ۲۸۲ هزار و ۵۷ واحد رسید.  شاخص هم وزن 
نیز ۷۸۰۹ واحد افزایش داشت و در عدد ۷۲۷ 
هزار و ۶۳۵ واحد ایستاد. در اولین روز هفته 
تعداد سهام مثبت بورس ۲۸۷ عدد و سهام 
منفی ۵۷ عدد بود. به طور کلی بازار ۱. ۰۸ 
درصد افزایش داشت.  روز شنبه حدود ۳۶۹ 
هزار فقره معامله به ارزش حدود۹۸۰۰ میلیارد 
تومان در بازار سهام انجام شد. فارس، وبملت 
و تاپیکو بیش ترین تاثیر مثبت را بر شاخص 
کنش نیز  بورس داشتند. از نمادهای پرترا
می توان به خودرو، وبملت و ذوب اشاره کرد. 
روز ۳ آذر ۱۴۰۳ شاخص فرابورس ایران نیز 
رشد ۱۵۰ واحد را تجربه کرد و به ۲۲ هزار و ۴۶۷ 
واحد رسید.  تعداد معاملات دیروز فرابورس 
۲۱۰ هزار فقره و ارزش آن بیش از ۳۵ هزار 

میلیارد تومان بود. 

عدم   : بهزادپور صدیقه  ملی-  آرمان 
هماهنگی بین نهادهای دولتی و خصوصی 
در مدیریت مناطق آزاد و عدم شناسایی 
کارآمد از  ظرفیت های موجود و مدیران نا
که  جمله شاخص هایی به شمار می آیند 
کنون باعث  به گفته همتی، وزیر اقتصاد تا
شده این مناطق دربند سیاست های اشتباه 
باشند و دستاوردی برای رونق اقتصادی 
نداشته باشند و باعث کاهش کارایی این 
معتقدند،  کارشناسان  شوند.  مناطق 
مشکلات زیرساختی در حوزه هایی چون، 
حمل و نقل، فقدان سرمایه گذار، مانع توسعه 

تجارت در این مناطق شده است. 

گیر     قوانین دست و پا
به گزارش »آرمان ملی«، فرزین محمد، 
گفت:  باره  این  در  اقتصادی  کارشناس 
 ، گیر برخی از قوانین و مقررات دست و پا
را  آزاد  اقتصادی در مناطق  فعالیت های 
کرده و مانع از رشد و توسعه این  محدود 
مناطق شده است. همچنین به دلیل عدم 
ثبات اقتصادی و سیاسی، سرمایه گذاران 
این  در  سرمایه گذاری  به  کمتری  تمایل 

مناطق نشان داده اند. 
موانع  با  مقابله  برای  کرد:  اضافه  او 
آزاد در  بازدارنده تحریم و تقویت مناطق 
دولت چهاردهم، می توان برقراری روابط 
تجاری با کشورهای غیرتحریمی و استفاده از 
ظرفیت های دیپلماتیک برای کاهش اثرات 
تحریم ها بهره برد و با  ایجاد همکاری های 
اقتصادی و تجاری با کشورهای همسایه و 
منطقه به منظور افزایش تبادلات تجاری و 

کاهش اثرات تحریم تلاش کرد. 

   تقویت منابع انسانی 
برگزاری دوره های آموزشی و توانمندسازی 
و  تجارت  زمینه های  در  انسانی  نیروی 
صادرات به منظور افزایش کارایی و کیفیت 
محصولات. این راهکارها می تواند به تقویت 
مناطق آزاد و کاهش اثرات منفی تحریم ها 

کمک کند.
فراموش  ظرفیت های  آزاد،  مناطق  در 
شده ای وجود دارد که می توان بر روی آن ها 

کید کرد.  بیشتر تأ

   ظرفیت  گردشگری
 او ادامه داد: بسیاری از مناطق آزاد دارای 
تاریخی  و  طبیعی  گردشگری  جاذبه های 
مقاصد  عنوان  به  می توانند  که  هستند 
گردشگری توسعه یابند. ظرفیت های صنعتی 
در این مناطق می تواند به تولید کالاهای با 
کیفیت و صادرات آن ها به بازارهای جهانی 
کمک کند، قطعا ایجاد صنایع تبدیلی و تولید 
محصولات با ارزش افزوده بالا نیز از اهمیت 

بالایی برخوردار است. 

   درخودماندگی 
 محمد، درباره نقاط ضعف مناطق آزاد در 
گذشته گفت: عدم هماهنگی بین دستگاه ها 
یکی از مشکلات اصلی است که باعث کاهش 
کارآیی این مناطق شده است، بسیاری از 
مناطق آزاد با چالش هایی در زمینه حمل و 
نقل، انرژی و خدمات عمومی مواجه هستند 
که مانع از جذب سرمایه گذاران و توسعه 
کارشناس در ادامه  تجارت می شود. این 
به درباره محدودیت های قانونی در این 
مقررات  و  قوانین  از  برخی  گفت:  مناطق 
، فعالیت های اقتصادی در  گیر دست و پا
مناطق آزاد را محدود کرده و مانع از رشد و 
توسعه این مناطق شده است. علاوه بر این 

کاهش سرمایه گذاری به دلیل عدم ثبات 
اقتصادی و سیاسی از جمله دیگر مشکلات 
برای رونق این مناطق به شمار می آید، که 
باعث می شود سرمایه گذاران تمایل کمتری 
به سرمایه گذاری در این مناطق نشان دهند. 

   اتمام حجت همتی 
وزیر امور اقتصادی و دارایی طی نشستی با 
تجار و فعالان اقتصادی جزیره کیش با انتقاد 
کیش  از وضعیت و رکود فعلی منطقه آزاد 
گفت: از مدیرعامل جدید سازمان منطقه آزاد 
کیش، رئیس دبیرخانه شورای عالی مناطق 
آزاد و معاونان مرتبط، می خواهم تا دو هفته 
آینده جلسه ای را برای بررسی و رفع مسائل 
فعالان  سوی  از  شده  ح  مطر مشکلات  و 
اقتصادی برگزار کنند. او با اشاره به مشکلات 
 ۷۰ گفت: حدود  فعالین اقتصادی جزیره 
درصد گلایه ها و مطالبات فعالان اقتصادی 
مربوط به مسائل مربوط به مدیریت داخلی 
منطقه آزاد کیش و دبیرخانه شورای عالی 

مناطق آزاد کشور است. 

   چشم انداز روشن اما مشروط 
عزم  گر  ا کرد:  خاطرنشان  اقتصاد  وزیر 
جدی از طرف مدیریت این مناطق وجود 

داشته باشد این مسائل قابل رفع شدن 
است و از مدیرعامل جدید سازمان منطقه 
آزاد کیش و رئیس دبیرخانه شورای عالی 
مناطق آزاد خواست تا دو هفته آینده طی 
جلساتی فشرده با حضور معاونان مرتبط 
ح  وزارتخانه اقتصاد و دارایی مشکلات مطر
شده را مورد بررسی قرار دهند و آنها را رفع 
کنند و در ادامه نیز جلسه ای را برای بررسی 
سوی  از  شده  ح  مطر مشکلات  و  مسائل 

فعالان اقتصادی برگزار کنند. 

   اصلاحات برای احیا 
عبدالناصر همتی با بیان اینکه مناطق 
آزاد برای دولت چهاردهم اهمیت زیادی 
گر اصلاحاتی لازم باشد آن را  دارند، گفت: ا
که  کرد و مطمئن باشید  پیگیری خواهم 
تلاش می کنیم منطقه آزاد کیش را به دوران 
اوج خود بازگردانیم و اقداماتی که باعث رونق 
دوباره این منطقه شود را انجام خواهیم داد. 
کردکه جزیره  همتی در پایان خاطرنشان 
کیش مروارید خلیج فارس است و  زیبای 
کید ریاست  برای رشد و شکوفایی آنکه مورد تا
محترم جمهوری نیز است قول می دهم در 
حد اختیار و توان پیگیر حل مشکلات این 

منطقه باشم. 

»آرمان ملی« راهکار تقویت مناطق آزاد در دولت چهاردهم را بررسی می کند 

دیپلماسی حلقه فراموش شده توسعه مناطق آزاد 
   تحول اقتصادی با خروج مناطق آزاد از بند موانع

مدیرکل حمل و نقل مسافر سازمان راهداری و حمل و 
نقل جاده ای کشور با اشاره به بالا بودن عمر ناوگان حمل و 
نقل مسافری جاده ای گفت: وزارت صمت باید برای تولید 
و نوسازی ناوگان ظرفیت تولید داخل را بالا ببرد، مشکلات 
و تامین ارز تولیدکنندگان داخلی را حل کند و در کنار آن نیز 
باید سرمایه گذاران را ترغیب به سرمایه گذاری در این بخش 
کنیم.  داریوش باقر جوان در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه 
ک عمومی،  کرایه ای پلا ۳۱ هزار دستگاه ناوگان سواری 
۱۴هزار و ۲۰۰ دستگاه ناوگان اتوبوسی دارای کارت هوشمند 
فعال و ۲۹ هزار دستگاه نیز مینی بوس داریم، اظهار کرد: 
میانگین سنی مینی بوس ها در کشور ۲۸. ۵ سال، سواری 

کرایه ها ۱۱. ۵ سال و ناوگان اتوبوسی نیز ۱۵ سال است. 
وی افزود: طی سال های اخیر بحث نوسازی ناوگان با 
قوت جلو نرفته است و از مجموع ۱۴ هزار و ۲۰۰ دستگاه 
ناوگان اتوبوس که کارت هوشمند فعال دارند فقط ۷۰۰۰ 
دستگاه آن می توانند در مسافت ها متوسط و بلند پیمایش 
داشته باشند و این یعنی که باید توان عملیاتی خود را 
در این زمینه افزایش دهیم.  مدیرکل حمل و نقل مسافر 
سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور تصریح کرد: 
طی سال های اخیر ورود ناوگان و تولید داخلی آن تقریبا به 
صفر رسیده و عدد بسیار ناچیز است. این موضوع در کنار 
فرسودگی شدید و هزینه اورهال بالای ناوگان باعث شده که 
توانایی عملیاتی در این بخش به مراتب کمتر شود. البته 
امیدواریم که سیاست های منسجم تر و عملیاتی تری شکل 

بگیرد که بتوانیم ظرفیت را بالا ببریم. 

وی با اشاره به اینکه ۳۵ درصد از جابه جایی مسافران 
در مسافت ها متوسط و بالا از وظایف ناوگان حمل و نقل 
عمومی جاده ای مسافر است، افزود: دراین زمینه می توان 
گفت که تلاش های موثر شده همچنین بخش خصوصی 
هم علاقه به سرمایه گذاری دارد ولی وزارت صمت باید 
حمایت های لازم را داشته باشد و تولیدکنندگان داخلی نیز 
کید ما استفاده از ظرفیت های تولید  وارد کار شوند زیرا تأ

داخل است. 
   در ایام پرتقاضا چالش داریم

به گفته وی، در ایام خاص مانند اربعین، نوروز و.... 
مشکلات خاصی داریم و آخر هفته ها نیز تقاضا بالا می رود و 
مشکلاتی در تامین صندلی وجود دارد، بنابراین چون آحاد 
جامعه از این خدمات استفاده می کنند باید تدابیری برای 

آن اندیشیده شود. 
باقرجوان در ادامه گفت: برای افق چهار ساله و اینکه 
بتوانیم ناوگان را به ظرفیت مناسب برسانیم و همچنین 

تقاضای مازاد را پوشش دهیم و سهم حمل و نقل عمومی 
را در سفرها افزایش یابد، باید متوسط سالی ۲۵۰۰ ناوگان 
ج شوند و به فراخور  اضافه، ناوگان فرسوده از شبکه خار
هرسال که می گذرد ۱۰۰۰ دستگاه به جای ناوگان فرسوده 
جایگزین شود. وی عنوان کرد: در حال حاضر داریم حدود 
۱۴هزار دستگاه اتوبوس داریم که ۷۰۰۰ دستگاه آن برای 
مسافت های طولانی کار می کند، بنابرین لازم است ۷۰۰۰ 
دستگاه مابقی سریع جایگزین شوند تا بتوانیم عملکرد 
مناسبی داشته باشیم. باید سهم ناوگان حمل و نقل 
عمومی در سفرها به ۷۰ درصد برسانیم. باید ظرفیت خود را 

از ۱۴ هزار دستگاه به ۲۰ هزار دستگاه برسانیم. 
وی در پاسخ به این سوال که کدام دستگاه ها در خصوص 
تولید و نوسازی ناوگان وظیفه دارند، گفت: نوسازی و تولید 
گر  ناوگان بر عهده وزارت صمت است و باید پای کار باشند. ا
نتوانیم تولید داخلی ناوگان و نوسازی آن را توسعه دهیم 
هزینه ها افزایش خواهد داشت و سرمایه گذار نیز پای کار 
نخواهد آمد. باید تولیدکننده نیز تولیدی با صرفه اقتصادی 
داشته باشد و خدمات پس از فروش نیز وجود داشته باشد. 
برخی ناوگانی که داریم خدمات پس از فروش ندارد و همین 
امر مشکلاتی ایجاد کرده است. مدیرکل حمل و نقل مسافر 
سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور در پایان 
گفت: وزارت صمت باید ظرفیت تولید داخل را بالا ببرد، 
مشکلات و تامین ارز تولیدکنندگان داخلی را حل کند و در 
کنار آن نیز باید سرمایه گذاران را ترغیب به سرمایه گذاری در 

این بخش کنیم. 

 رئیس انجمن قطعه سازان معتقد است 
نرخ گذاری کنونی برای خودرو، گرانی نیست و 
این محصول صرفاً اندکی به قیمت واقعی خود 

نزدیک شده است!
به گزارش خبرآنلاین، محمدرضا نجفی منش 
با بیان اینکه گران شدن خودرو عبارتی غلط 
است، افزود: تولید در کارخانه با زیان اتفاق 
می افتد و نرخ خودرو با قیمت تعیین شده در 
بازار متفاوت است. بحث بر سر قیمت بازار 
گر وضع تولید درست شود، قیمت  نیست؛ ولی ا
بازار هم کاهش می یابد. ایسنا در خبری نوشت: 
وی با اعتقاد بر اینکه صنعت خودرو در حال 
سرکوب شدن است، افزود: قیمت تمام شده 
خودروسازی ها ۱۰ تومان است؛ ولی ما اصرار 
داریم محصول نهایی ۵ تومان به فروش برسد 

و دلیل این کار را هم نمی دانم!
 نجفی منش افزود: بسیاری مقامات فشار 
می آورند که راهکار ما تولید است؛ ولی عده ای 

درست با تولید تقابل دارند. بحث کنونی هم 
تقابل با تولید است. قیمت خودرو را پایین 
نگه داشته بودند و هنوز هم فقط اندکی این 
رقم را بالا آوردند که به نظر ما کاچی به از هیچی 
است.  رئیس انجمن قطعه سازان با بیان اینکه 
خ خودرو  قیمت در بازار تعیین می شود و نر
از سوی نهادی تعیین نمی شود، افزود: همه 
گران شده ولی قیمت خودرو طی دو  اقلام 
منش  است.  نجفی  نداشته  تغییری  سال 
گر  در مصاحبه با رادیو گفت وگو ادامه داد: ا
قیمت خودرو در بازار افزایش یابد، قابل بحث 
است؛ ولی هم اینک یک رانت به وجود آمده 
که مساوی با ۵۰۰ همت است و شامل اختلاف 

کثر کسانی که  قیمت کارخانه و بازار است. ا
برای خرید خودرو صف می کشند، به واقع 
به محصول نیاز ندارند و صرفاً می خواهند 
خودرویی را خریداری کرده و در بازار بفروشند.

 همچنین اسماعیل شجاعی - دبیر سابق 
کارشناس  و  خودرو  واردکنندگان  اتحادیه 
اقتصاد خودرو - اظهارنظر کرد: وقتی درباره 
گران شدن صحبت می کنیم، یعنی نرخ تعیینی 
از قیمت متعادل بیشتر است. ولی مشکل 
ما در صنعت خودرو این نیست؛ بلکه گرفتار 
اقتصاد  در  مداخله  پر  حکمرانی  سیستم 
هستیم. تا زمانی که نحوه دخالت های بیجا، 
غیرکارشناسی و رانت جویانه در سیستم اقتصاد 

و خاصه در خودرو برقرار است، از این وضعیت 
نجات پیدا نمی کنیم.  شجاعی افزود: امروز 
، خودروساز و مردم ناراضی هستند  قطعه ساز
ل ها راضی هستند. در حالی که  و صرفاً دلا
حکمرانی در بخش خودرو فقط برای دلال ها 
کار می کند و وقتی سامانه یکپارچه خودرو را 
طراحی کردیم، در فروش و هم تولید دخالت 
صورت گرفت.  دبیر سابق اتحادیه واردکنندگان 
خودرو اشکال دیگر را متوجه رسانه ها دانست 
و افزود: ما خودروساز را حلبی ساز می دانیم؛ 
ولی دولت مصون از انتقادات است. بنابراین 
مردم باید به یاد داشته باشند شعار سال 
تولید است؛ ولی مجلس  بر اساس جهش 
یک قدم برای رفع موانع تولید برنداشته است. 
پس بحث بر سرگرانی خودرو صحت ندارد و 
که در حال نابودی بود،  صنعت خودرویی 
قدری با تزریق مالی روبه رو شده تا به مرگ 

کشیده نشود.

ح کرد:  مدیرکل دفتر حمل و نقل مسافر مطر

بالابودنعمرناوگاناتوبوسیومینیبوسی
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